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REVISTA PRESEI 

 

 

 Ministerul Justiţiei pune în dezbatere majorarea indemnizaţiei de hrană pentru deţinuţi 

Ministerul Justiţiei, printr-un proiect de ordin, propune suplimentarea banilor pentru normele de 

hrană ale persoanele private de libertate. Potrivit legii, sumele de bani alocate pentru hrana 

deţinuţilor se modifică dacă, prin inflaţie, preţul alimentelor depăşeşte 5% de la ultima 

actualizare. 

Ministerul Justiţiei, la propunerea Administraţiei Naţionale a Penitenciarelor, trebuie să 

actualizeze suma de bani alocată normelor de hrană pentru persoanele private de libertate, în 

funcţie de modificările preţurilor alimentelor, conform datelor puse la dispoziţie de Institutul 

Naţional de Statistică, dacă există diferenţe ce depăşesc 5% faţă de luna în care a fost stabilită 

ultima valoare. 

Ultima actualizare a valorii financiare a normelor de hrană s-a realizat în 2018. 

 

,,Potrivit art. 51 alin. (1) şi alin. (2) din Ordonanţa Guvernului nr. 26/1994 privind drepturile de 

hrană, în timp de pace, ale personalului din sectorul de apărare naţională, ordine publică şi 

securitate naţională şi ale persoanelor private de libertate, republicată în Monitorul Oficial al 

României, Partea I, nr. 144 din 9 aprilie 1998, cu modificările şi completările ulterioare, valoarea 

financiară a normelor de hrană ale persoanelor private de libertate se stabileşte şi se actualizează 

de către Ministerul Justiţiei, la propunerea Administraţiei Naţionale a Penitenciarelor, în funcţie 

de indicii preţurilor de consum pentru actualizare la rata inflaţiei a elementelor patrimoniale, 

capitolul ”Mărfuri alimentare”, publicaţi de Institutul Naţional de Statistică în Buletinul statistic 

de preţuri. Actualizarea valorii financiare a normelor de hrană ale persoanelor private de libertate 

se face periodic, pe baza indicilor preţurilor de consum mai sus menţionaţi, dacă rezultă diferenţe 

de peste 5% faţă de luna în care s-a stabilit ultima valoare. 

Până în prezent nu a mai existat o actualizare a valorilor financiare ale normelor de hrană, 

subsecventă stabilitii acestora prin ordinul menţionat - Ordinul ministrului justiţiei nr. 

3146/C/2018 pentru aprobarea valorilor financiare ale normelor de hrană ale persoanelor private 

de libertate”, se arată în documentul pus la dispoziţie pe pagina Ministerului Justiţiei. 

 

Institutul Naţional de Statistică arată că în perioada de timp cuprinsă între septembrie 2018 şi 

mai 2019, indicele preţurilor de consum pentru produsele alimentare s-a modificat cu peste 

5,66%. 
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,,Potrivit datelor statistice furnizate de către Institutul Naţional de Statistică, indicele preţurilor 

de consum pentru produsele alimentar (IPC Mărfuri alimentare) pentru perioada septembrie 2018 

– mai 2019 este de 105,66%. Având în vedere diferenţa procentuală de peste 5% (respectiv, 

5,66%), precum şi dispoziţiile art. 51 alin. (2) din Ordonanţa Guvernului nr. 26/1994, cu 

modificările şi completările ulterioare, este necesară actualizarea valorilor financiare ale 

normelor de hrană ale persoanelor private de libertate”, se mai arată în referatul de aprobare a 

proiectului de Ordin al ministrului Justiţiei. 

În proiect se estimează că impactul bugetar va fi, anul acesta de 1.108.000 lei, iar în următorii 4 

ani de câte 2.198.000 lei. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 STS, cifre privind aplicaţia Apel 112: Peste 40.000 de descărcări numai în ziua izbucnirii 

cazului Caracal 

STS informează că aplicaţia Apel 112 a fost accesată de un număr uriaş de persoane, cele mai 

multe descărcări, peste 40.000, fiind înregistrate numai în ziua de 26 iulie, când a izbucnit 

scandalul cazului din Caracal deoarece Alexandra nu a putut fi localizată după ce a sunat la 

apelul de urgenţă. 

„Pentru prima dată de la înfiinţarea Serviciului de urgenţă 112, în anul 2019, numărul apelurilor 

non-urgente a scăzut sub 50%. Numărul total al apelurilor primite la Serviciul de urgenţă 112 de 

la începutul anului până la data de 01.07.2019 este de 5.715.753, dintre care 2.989.280 au fost 

apeluri urgente şi 2.726.473 au fost apeluri non-urgente”, se arată într-un comunicat de presă 

transmis de Serviciul de Telecomunicaţii Speciale (STS). 

Potrivit sursei citate, în perioada 20 iulie - 31 iulie 2019, la numărul unic de urgenţă 112 s-a 

înregistrat un număr total de 403.886 apeluri, din care 192.751 au reprezentat apeluri non-

urgente. 

În perioadele solicitate spre informare, respectiv 20-25.07.2019 şi 26-31.07.2019, datele 

statistice arată că la numărul unic 112 au fost efectuate: 

- un număr de 196.332 apeluri, din care 95.701 au fost apeluri non-urgente, în perioada 20 - 

25.07.2019 

- un număr de 207.554 apeluri, din care 97.050 au fost apeluri non-urgente, în perioada 26 - 

31.07.2019. 

Un număr însemnat de apeluri non-urgente au fost apeluri recepţionate de pe cartele 

neidentificabile, mai informează STS. 
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În ceea ce priveşte aplicaţia „APEL 112”, în momentul de faţă, aplicaţia are un total de 145.640 

descărcări, astfel: 

- 787 descărcări în perioada 20-25 iulie 2019. 

- 122.071 descărcări în perioada 26-31 iulie 2019. 

„Aplicaţia „APEL 112” are în continuare un număr mare de descărcări, cele mai multe fiind în 

data de 26.07.2019, respectiv 40.134. Scăderea numărului apelurilor non-urgente se datorează în 

primul rând cetăţenilor, care au înţeles că este important să sune la 112 doar când au o urgenţă. 

Vă mulţumim şi vă rugăm să sunaţi la 112 doar când aveţi o urgenţă!”, mai arată instituţia. 

Alexandra, fata de 15 ani, care ar fi fost ucisă şi arsă de Gheorghe Dincă în casa lui din Caracal, 

a apucat să sune la 112, spunând că este într-o casă aproape părăsită. Oamenii legii au ajuns la 

casa lui Dincă după 19 ore. 

STS nu a reuşit să localizeze corect apelul. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 

 Fifor: Am cerut fiecărui inspector-şef de poliţie să prezinte o evaluare riguroasă a 

activităţii 

 

Ministrul interimar al Afacerilor Interne, Mihai Fifor, a anunţat, luni, că a solicitat inspectorilor-

şefi de poliţie să prezinte o evaluare "riguroasă" a activităţii. 

 

"Am cerut fiecărui inspector-şef de poliţie ca, în maximum o săptămână, să prezinte o evaluare 

riguroasă a activităţii Inspectoratului, structură cu structură, urmând ca aceasta să facă obiectul 

analizei imediate de la nivel central", a scris Fifor, pe Facebook. 

 

El a precizat că luni dimineaţa a avut o videoconferinţă cu şefii de inspectorate din teritoriu, 

pentru a trece în revistă situaţia operativă şi priorităţile săptămânii. Potrivit lui Fifor, tipul acesta 

de întâlniri săptămânale urmează să capete un caracter permanent. 

 

Ministrul a adăugat că acţiunile dispuse săptămâna trecută pe linia transportului ilicit de persoane 

continuă şi primele rezultate încep deja să apară. 

 

 

https://www.facebook.com/photo.php?fbid=2610484245657848&set=a.181130898593207&type=3&theater
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"Am fixat, de asemenea, obiective precise pentru structurile MAI în legătură cu începerea anului 

şcolar. Fiecare elev trebuie să se simtă în siguranţă, acest subiect urmând să rămână o prioritate a 

Poliţiei Române", a mai informat Mihai Fifor.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Federaţia FAIR-MediaSind atrage atenția Guvernului că angajaţii din cultură şi mass-

media nu sunt salariați de mâna a doua! 

 Federaţia FAIR-MediaSind, singura organizaţie reprezentativă la nivel de sector cultură şi 

mass-media, conform sentinţei TMB nr 7-Fed-2017, a luat act de intenţia Ministerului  de 

Finanţe de a acorda sporul pentru condiţii de muncă doar unor categorii de angajaţi, 

discriminând, astfel, pe angajaţii din cultură şi mass-media. 

 Sporul de 15% acordat pentru condiţii vătămătoare de muncă este justificat pe deplin de 

existența factorilor de risc în care lucrează angajaţii acestor bresle. Măsurătorile efectuate de 

Institutul National de Cercetare-Dezvoltare pentru protecția Muncii “Alexandru Darabont” și 

Direcțiile de Sănătate Publică au stabilit că salariații sunt expuși “acțiunii unor factori de risc de 

accidentare și îmbolnăvire profesională, factorii de risc ce pot duce la îmbolnăviri sunt legați 

de expunerea la agenți biologici, câmpuri electromagnetice, zgomot și condiții 

necorespunzătoare de iluminat precum și de suprasolicitarea neuropsihică”. 

 Este revoltător faptul că bolile profesionale din acest sector important sunt în continuare 

nerecunoscute de către statul român. Se urmărește prin aceasta evitarea unor valuri mari de 

procese, ce  ar putea fi îndreptate înpotriva angajatorilor. În majoritatea instituţiilor unde s-au 

efectuat măsurători ale factorilor de risc s-au descoperit depăşiri inadmisibile ale nivelurilor 

normale privind zgomotul, calitatea aerului la locul de muncă, radiaţii electromagnetice, 

suprasolicitare neuropsihică etc. 

 Fără a face comparaţie cu alte categorii profesionale, considerăm că angajaţii din cultură şi 

mass-media au dreptul să nu fie discriminaţi şi tratataţi la un nivel inferioar faţă de alţi  salariaţi. 

În cazul în care Guvernul va decide eliminarea sporurilor compensatorii pentru condiții 

vătămătoare de muncă, doar pentru o anumită categorie de salariaţi, în detrimentul altora, 

Federaţia FAIR-MediaSind va demara procedurile privind declanşarea acţiunilor greviste la 

nivel de sector cultură şi mass-media în toate instituţiile unde are membri afiliaţi: filarmonici, 

opere, teatre muzee, bibioteci, centre si institute culturale, precum şi instituţii de media. De 

altfel, valabilitatea Acordului încheiat de FAIR-MediaSind cu reprezentanții Ministerului 

Culturii și Identității Naționale, vezi aici, a expirat în luna mai a acestui an, reluarea acțiunilor 

pentru declanșarea grevei generale fiind un demers perfect justificat.   

http://www.mediasind.ro/comunicate-1/fair-mediasindsuspendaactiunilegrevisteinurmasemnariiacorduluicuministerulculturiisiidentitatiinationale
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De asemenea, FAIR-MediaSind va solicita sprijinul organizațiilor naționale și internaționale 

unde este afiliată: Confederaţia Naţională a Sindicatelor Libere Frăţia CNSLR-Frăţia, 

Federaţia Internaţională a  

(Muzicienilor, Federaţia Internaţională a Actorilor, Federaţia Internaţională a Jurnaliştilor, Federaţia Europeană 

a Jurnaliştilor, UNI Global UNION şi UNI MEI) 

 

 Profesioniștii din Cultură din  Republica Moldova se solidarizează cu angajații TVR 

împotriva abuzurilor conducerii Televiziunii Române 

Federaţia Sindicatelor Lucrătorilor din Cultură din Republica Moldova - FSLC a transmis 

Federației Cultură şi Mass-Media FAIR-MediaSind o scrisoare în care anunță solidaritatea 

membrilor săi cu angajații din Societatea Română de Televiziune care protestează împotriva 

abuzurilor conducerii. 

 “Având în vedere situația creată în cadrul Societății Române de Televiziune, încălcările 

drepturilor prevăzute de legislația muncii, inclusiv a drepturilor organelor sindicale și atacurile 

asupra organizației FAIR-MediaSind, vă comunicăm că Federația Sindicatelor Lucrătorilor din 

Cultură  din Republica Moldova este solidară cu lucrătorii Societății Române de Televiziune și 

cu Federația Cultură și Mass-Media FAIR-MediaSind -  se arată în scrisoare. 

 De asemenea, colegii din Republica Moldova anunță că susțin acțiunile greviste care au fost 

decise ca urmare a adoptării Rezoluției Adunării generale a Sindicatului Român al 

Jurnaliștilor Mediasind – Filiala TVR (vezi aici Rezoluția) și anunță că se alătură Federației 

FAIR-MediaSind “în solicitarea acesteia privind respectarea drepturilor legale ale 

lucrătorilor și stopării atacurilor și acțiunilor ilegale împotriva sindicatului.” 

 “Angajamentele și interesul comun, valorile și principiile democratice spre care aspiră 

întreaga mișcare sindicală, ne determină să conștientizăm că suntem o forță atunci când 

suntem uniți” -  se arată în scrisoare. 

 De asemenea, în urmă cu câteva zile, cea mai mare organizație mondială a jurnaliștilor, 

Federația Internațională a Jurnaliștilor – FIJ care cuprinde peste 600 000 de jurnaliști din 

peste 140 de țări și Union Global Union Media, Entertainment and Arts, cea mai mare 

organnizație a creatorilor și tehnicienilor de media, care cuprinde aproximativ  

 

 

 

http://www.mediasind.ro/comunicate-1/federatiainternationalaajurnalistilorsiuniglobalunionsustintoateprotestelepentrudemitereasefeitvr
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400 000 de membri, au transmis Președintelui României, Primului Ministru, Președinților 

Camerei Deputaților și Senatului și președinților comisiilor de specialitate din Parlamentul 

României o scrisoare în care anunță susținerea deplină a protestelor privind demiterea de urgență 

a președintelui director general al SRTV, Doina Gradea solicitând, totodată, implicarea 

autorităților române pentru soluționarea situației conflictuale din Televiziunea Națională (vezi 

aici scrisoarea). 

(Departament Comunicare FAIR – MediaSind) 

 

 Preşedintele Iohannis a semnat decretul prin care Daniel Breaz este desemnat ministru 

interimar al Educaţiei 

 

Preşedintele Klaus Iohannis a semnat, luni, decretul prin care ministrul Culturii, Daniel Breaz, 

este desemnat ministru interimar al Educaţiei. 

 

Potrivit unui comunicat al Administraţiei Prezidenţiale, şeful statului a semnat şi decretul prin 

care Ecaterina Andronescu este revocată din această funcţie. 

 

Premierul Viorica Dăncilă a anunţat, vineri, că a demis-o pe Ecaterina Andronescu din 

funcţia de ministru al Educaţiei, pentru declaraţiile "profund greşite" făcute de aceasta într-o 

emisiune televizată. 

 

"Sunt afirmaţii care arată lipsă de înţelegere, punctual, a cazului de la Caracal şi, în general, a 

modului în care trebuie să ne protejăm copiii de răpiri, agresiuni, abuz şi trafic de persoane - din 

partea doamnei Andronescu. Este o atitudine lipsită de responsabilitate, care nu reflectă poziţia 

Guvernului şi care nu îmi doresc să devină asimilată cu Executivul pe care îl conduc", a scris, 

vineri, Dăncilă, pe Facebook. 

 

Ecaterina Andronescu a afirmat joia trecută că ea a "învăţat de acasă" să nu se urce "în nicio 

maşină străină", referindu-se la cazul Alexandrei, adolescenta de 15 ani răpită şi sechestrată la 

Caracal de bărbatul care a luat-o la ocazie. 

 

"De exemplu, Alexandra - m-am interesat la Inspectoratul Şcolar - mergea la şcoală, avea 

abonament. Ce a determinat-o să se ducă la maşină de ocazie? Cred că va trebui, la începutul 

anului şcolar, să introducem în toate şcolile un sistem de protecţie a copiilor şi de a-i învăţa să se 

protejeze singuri, să se ferească, pentru că eu am învăţat şi de-acasă... Cred că toate aceste lucruri 

trebuie să le repetăm şi la şcoală", a spus Andronescu, conform site-ului Antena 3. 

 

(Sursa: Agerpres) 

 

http://www.mediasind.ro/comunicate-1/federatiainternationalaajurnalistilorsiuniglobalunionsustintoateprotestelepentrudemitereasefeitvr
http://www.mediasind.ro/comunicate-1/federatiainternationalaajurnalistilorsiuniglobalunionsustintoateprotestelepentrudemitereasefeitvr
https://www.agerpres.ro/politica/2019/08/02/update-ministrul-educatiei-a-fost-demis-de-premierul-dancila-ministrul-culturii-propus-interimar--350423
https://www.agerpres.ro/politica/2019/08/02/update-ministrul-educatiei-a-fost-demis-de-premierul-dancila-ministrul-culturii-propus-interimar--350423
https://www.facebook.com/v.dancila/posts/614032172438356?__xts__%5b0%5d=68.ARAwCDjlSV-Y18G0yfowoRSRxh-K4p8wGqmPlpOiw23fMf-XaEAZOFRkYOgHCjYtQULNM6JRjy-IeuEBhXGTZRDhPDT-jN2OiyN-VyROtduhmXLDX14qWW2EV7t-LBXU8uLzjK74PtNsCWWOgIUNGXanFpw_Bt5DkwWl_mU-0_SsUyoruQqGvQO9f79izSQi-XtmlnQvNpeVebiFLjSJObp1nqUxTk65VqedbJwBf9xeXJh78mRZAs726UmPq7j0KI9_viGBABNCnfnNYdxytP3cjjGRcOah0gM97PAVjjcJ6M_E4GRNXEOHrAHkdToLBPEsh_rixG2b1HzErY8&__tn__=-R
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 Petre Daea: Exporturile de carne au scăzut cu 13.500 tone, din cauza pestei porcine 

Exporturile de carne au scăzut cu 13.500 de tone în 2018, faţă de anul 2017, din cauza pestei 

porcine africane, se arată într-un răspuns dat de ministrul Agriculturii, Petre Daea, la o 

interpelare adresată de către deputatul liberal Sorin Moldovan. 

„Datorită creşterii consumului de carne pe cap de locuitor, acoperirii necesităţilor interne şi a 

declanşării pestei porcine africane, în anul 2018, exporturile au scăzut cu 13.560 tone faţă de 

2017”, se arată într-un răspuns dat în luna iulie de ministrul Agriculturii, Petre Daea, la o 

interpelare a deputatului PNL Sorin Moldovan. 

Potrivit ministrului Agriculturii, „în anul 2018 au fost importate 294.395 tone carne de porc şi 

exportate 19.021 tone”. 

Comparativ cu anul 2018, ”în anul 2017 au fost importate 232.703 tone carne de porc şi 

exportate 32.581 tone”, se mai arată în răspunsul lui Petre Daea. 

El a adăugat că „România nu este ţară exportatoare de carne de porc, aceasta fiind mult sub 

nivelul importurilor, producţia internă fiind destinată cu precădere consumului intern”. 

Ministrul Agriculturii a susţinut că şi producţia de carne a scăzut în 2018. 

”În anul 2017, au fost crescuţi 4406 porci, carne realizată din aceştia fiind de 583 tone, iar 

animale de reproducţie 349,9. În anul 2018, au fost crescuţi 3925 porci, carne realizată din 

aceştia fiind de 551 tone, iar animale de reproducţie 308,8”, se arată în răspunsul dat de Daea. 

Afirmaţiile vin în contextul în care deputatul PNL, Sorin Moldovan a depus o interpelare 

adresată Ministerului Agriculturii, în care cere situaţia şi măsurile luate din cauza virusului pestei 

porcine africane. 

Până la data de 1 august au fost despăgubiţi 8.792 de proprietari, valoarea totală a plăţilor fiind 

de 252.322.780 de lei. 

Prezenţa virusului PPA în ţara noastră a fost semnalată pentru prima oară pe 31 iulie 2017, în 

judeţul Satu-Mare. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Două asociaţii protestează împotriva taxării băuturilor cu conţinut ridicat de zahăr 

Asociaţia Naţională a Băuturilor Răcoritoare (ANBR) şi  Uniunea Europeană a Asociaţiilor 

Producătorilor de Băuturi Răcoritoare (UNESDA) susţin că suprataxarea băuturilor răcoritoare 

cu un conţinut ridicat de zahăr este discriminatorie, are un impact negativ în economie şi nu 

rezolvă problemele de sănătate ale românilor.  
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„În cazul în care această propunere ar fi adoptată, va avea un impact negativ considerabil asupra 

întregului lanţ valoric al sectorului de băuturi răcoritoare din România.  

De asemenea, în conformitate cu studiile Comisiei Europene şi ale Organizaţiei Mondiale a 

Sănătăţii, acest tip de taxare ar deveni un instrument ineficient pentru promovarea unui stil de 

viaţă sănătos“, susţin reprezentanţii asociaţiilor. Guvernul va discuta la începutul săptămânii 

acesteia un proiect de act normativ care prevede, printre altele, introducerea unei taxe pe zahărul 

din băuturile răcoritoare, au declarat surse guvernamentale pentru Mediafax.  

(Sursa: Mediafax) 

 

 CNAIR a primit trei oferte pentru studiul de fezabilitate şi proiectul autostrăzii Braşov - 

Bacău 

CNAIR a primit trei oferte pentru elaborarea studiului de fezabilitate şi proiectului tehnic pentru 

autostrada Braşov - Bacău, informează compania. 

În cadrul acestei proceduri ofertele au fost depuse de către următorii ofertanţi: Ingenieria 

Especializada Obra Civil e Industrial SA; asocierea Search Corporation SRL şi Primacons Group 

SRL; SC TPF Inginerie SRL. Valoarea estimată a contractului este de 29.843.369,00 lei fără 

TVA, iar durata contractului este de 30 luni. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 

 Protest la Delfinariul din Constanța. Activiști de mediu au cerut eliberarea mamiferelor 

în sanctuare marine 

Activiști de mediu au manifestat în fața Delfinariului din Constanța, pentru ca mamiferele să nu 

mai fie ținute în captivitate, să nu mai ia parte la reprezentanții și să fie mutate în sanctuare 

marine. Mai mult, vor ca delfinariul să nu mai beneficieze de fondurile publice. 

Activiști de mediu s-au strâns în fața Delfinariului din Constanța să ceară ca mamiferele să fie 

duse în sanctuare marine pentru a se simți libere. 

Annabella McIntosh, protestatară: "Susținând aceste spectacole, delfinii fac aceleași lucru în 

mod repetat. Imaginați-vă că trebuie să repete coregrafia de câteva ori pe zi. Nu e ceva ce poți 

schimba. Experiența este aceeași, iar delfinii se plictisesc". 
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Ni Ni și Chan Chan nu duc o viață bună și susțin multe spectacole în fața a mii de vizitatori, spun 

activiștii. 

Deși se pregătește extinderea, protestatarii vor ca statul să nu mai susțină delfinariul cu bani 

publici. 

Delfinariul din Constanța este una dintre principalele atracții de pe litoral. În perioada verii sunt 

zile în care peste 5 mii de turiști vin să vadă reprezentanțiile delfinilor Ni Ni și Chan Chan. 

În 2017, 3 activiști care protestau față de spectacolele cu delfini au sărit în bazinul lui Ni Ni și 

Chan Chan, fără să țină cont că ar putea deranja mamiferele, sau le-ar provoca reacții neașteptate. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Randamentele la titlurile de stat au scăzut în iulie, după stabilizarea din iunie: Ministerul 

Finanţelor a împrumutat 4,7 mld. lei şi 2 mld. euro 

Ministerul Finanţelor a împrumutat doar în luna iulie 4,7 mld. lei, uşor peste nivelul programat, 

precum şi 2 mld. euro prin euroobligaţiuni ♦ Suma împrumutată de Trezoreria Statului în lei în 

primele şapte luni ale anului 2019 a ajuns la 26,5 mld. lei ♦ Împrumuturile de pe pieţele externe 

au însumat în primele şapte luni 5,5 mld. euro. 

Randamentele medii la titlurile de stat s-au aflat pe o pantă descendentă în luna iulie, după ten-

dinţa de stabilizare vizibilă la finele primului semestru. Ministerul Finanţelor a împrumutat de pe 

piaţa internă pe parcursul lunii iulie 4,7 mld. lei, uşor peste nivelul programat, de 4,2 mld. lei. 

Totodată, Ministerul Finanţelor a împrumutat prin euroobligaţiuni de pe pieţele externe 2 mld. 

euro la începutul lunii iulie. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 De ce scad vânzările pe piaţa rezidenţială: Băncile au aprobat mai puţine credite 

ipotecare din cauza limitării gradului de îndatorare. În primele şapte luni, volumul 

creditelor ipotecare a scăzut cu peste 10% 

Românii au contractat credite ipotecare noi în lei în valoare de 5,6 miliarde de lei (1,2 mld. euro) 

în S1/2019, în scădere cu peste 10% faţă de aceeaşi perioadă a anului trecut, potrivit calculelor 

ZF făcute pe baza datelor BNR. Reducerea volumului de credite noi acordate de băncile locale a 

fost determinată cel mai probabil de înăsprirea condiţiilor de creditare odată cu limitarea gradului 

de îndatorare la împrumuturile ipotecare la maximum 40%, dar şi ca urmare a incertitudinilor 

generate de taxa bancară. 
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„Generarea de credite noi a fost constrânsă de regulile mai stricte cu privire la gradul de 

îndatorare aplicat începând cu luna ianuarie 2019, acesta având un impact mai mare asupra 

creditelor ipotecare“, a explicat BCR în comunicatul privind situaţiile financiare de la jumătatea 

anului. 

Iunie a fost singura lună din 2019 în care volumul creditelor ipotecare noi acordate de băncile din 

România a trecut de un miliard de lei, dar totodată luna în care s-a înregistrat cel mai mare declin 

anual, respectiv de peste 15%. Producţia nouă de credite ipotecare a fost susţinută în principal de 

împrumuturile standard care au ajuns să reprezinte 70% din totalul finanţărilor noi. 

Împrumuturile ipotecare standard se deosebesc de creditele Prima casă în principal prin avans, 

care porneşte de la 15%. Spre comparaţie, în cazul creditelor Prima casă avansul minim este de 

5%. Cu toate acestea, tot mai mulţi români s-au îndreptat către creditele standard, pe fondul 

creşterii dobânzilor din piaţă şi al accentuării volatilităţii. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Bursa de la Bucureşti, plus 25% după primele şapte luni din 2019. Cu tot cu dividende, 

randamentul investitorilor este de 36% 

În iulie, creşterea BET a fost de 4,4%. 

Indicele principal BET, care urmăreşte cele mai tranzacţionate acţiuni de la Bursa de la 

Bucureşti, s-a apreciat cu 4,4% în luna iulie, ceea ce înseamnă că în primele şapte luni din 2019 

înregistrează un plus de aproape 25%, potrivit calculelor realizate de ZF pe baza datelor din 

platforma BVB. 

Spre comparaţie, în primele şapte luni din 2018 indicele principal BET avea un plus de 2,9%, 

ceea ce evidenţiază faptul că bursa de la Bucureşti a început anul 2019 de la un nivel foarte jos 

ca urmare a prăbuşirii preţului acţiunilor şi implicit a indicilor bursieri după Ordonanţa 114. 

Lichiditatea medie zilnică la Bucureşti în primele şapte luni din 2019 pe segmentul principal de 

tranzacţionare cu acţiuni a fost de circa 42,8 mil. lei, potrivit datelor BVB. 

„Piaţa bursieră poate evolua bine doar dacă nu intervin surprize negative din zona fiscală“, a 

declarat Cristian Tudorescu, consultant financiar. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Noua goană după aur a băncilor centrale: Polonia a cumpărat 100 de tone în primul 

semestru/ Care este situaţia în România 

Preţul aurului a crescut discret, dar constant,piaţa locală şi la BNR, cu circa 10 lei în ultima lună 

de zile, de la peste 187 de lei gramul pe 2 iulie la peste 197 de lei gramul pe 2 august, un nivel al 

preţului care nu a mai fost atins din 2012. 

Preţul oficial al aurului a crescut la BNR, în prima jumătate a anului, de la 169,8 lei gramul pe 3 

ianuarie la 197,07 lei gramul pe 2 august. 

Preţul aurului înregistrează creşteri importante şi pe piaţa internaţională, situându-se la maximul 

ultimilor şase ani faţă de dolar şi atingând maximul tuturor timpurilor faţă de dolarul canadian, la 

1.910,4 dolari canadieni uncia. 

Nicky Shiels, strateg pe domeniul commodity la Scotiabank apreciază că aceste valori maxime 

sunt doar cel mai recent eveniment din tema emergentă a tensiunilor valutare. „Preţul aurului în 

fiecare monedă majoră pare să fie la un nivel record, iar acesta este un indicator clar al faptului 

că suntem în mijlocul unui război valutar”, a spus Nicky Shiels. 

Creşterile de preţuri au loc după ce investitorii s-au refugiat în aur din cauza creşterii 

incertitudinilor globale. Temerile de pe pieţele financiare s-au accentuat după ce preşedintele 

american Donald Trump a anunţat noi tarife vamale pentru importuri din China de 300 miliarde 

de dolari, preţurile futures pentru ziua respectivă înregistrând o majorare de 1,41%. 

Dar aurul nu traversează un salt de moment, piaţa înregistrând maxime şi pentru prima jumătate 

a anului. Astfel, băncile centrale au cumpărat 374,1 tone în respectiva perioadă, cea mai mare 

creştere a rezervelor din cei 19 ani în care World Gold Council înregistrează date. Tot în prima 

jumătate a anului preţul aurului a depăşit bariera de 1.400 de dolari uncia pentru prima dată din 

2013. 

Nouă bănci centrale şi-au majorat rezervele în prima jumătate a anului cu cel puţin o tonă, dintre 

acestea remarcându-se Polonia, cu o remarcabilă achiziţie în cel de-al doilea trimestru, de 100 de 

tone. Aceasta este cea mai importantă achiziţie făcută pe piaţa aurului din 2009, când India a 

cumpărat 200 de tone de la FMI. 

Conducerea băncii naţionale poloneze spune că decizia de majorare a rezervei de aur de la 228,6 

tone, printr-o achiziţie de 25,7 tone în 2018 şi cea de 100 de tone în 2019 este o decizie 

strategică, care va fi însoţită şi de repatrierea a circa jumătate din aurul depozitat la Bank of 

England în Londra. Polonezii spun că aurul este cea mai credibilă rezervă şi un furnizor de 

încredere care diluează riscurile geopolitice. Mişcarea a adus Polonia de pe locul 34 pe locul 22 

în topul mondial al deţinerilor de aur ale băncilor centrale şi pe locul 11 în Europa, de pe locul 

15. 
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Rusia şi-a continuat strategia de creştere a rezervelor de aur, cu achiziţii de 94 de tone în prima 

jumătate a anului, cantitate comparabilă cu cele 105,3 tone achiziţionate în prima jumătate a 

anului trecut. 

Şi alte bănci centrale s-au alăturat goanei după aur din primul semestru al anului: China cu 74 de 

tone, Turcia cu 60,6 tone, Kazakhstan cu 24,9 tone, India cu 17,7 tone. 

Cu totul, achizţiile băncilor centrale au dus cererea de aur a primului semestru la 2.181,7 tone, 

cea mai mare din ultimii trei ani. Creşteri au înregistrat şi vânzările de bijuterii, în timp ce 

investiţiile în lingouri şi monede şi consumul industrial s-au redus. 

Slăbiciunile de care dă dovadă economia mondială, agravate de tensiunile comerciale şi cele 

geopolitice se reflectă în modul în care pieţale financiare, inclusiv cea a aurului, au reacţionat în 

prima jumătate a anului. Băncile centrale, dar şi alţi investitori, au preferat să se refugieze în 

securitatea pe care aurul o oferă. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Preţul terenului arabil din România a sărit pragul de 10.000 de euro/ha, dar rămâne de 6 

ori mai ieftin decât în Olanda 

România are 15,3 milioane de hectare de teren arabil, valoare ce o poziţionează în top 5 în UE, 

deşi este codaşă la randamentul la hectar. 

Preţul terenurilor arabile din România a trecut de 10.000 de euro/hectar în 2019, iar tendinţa este 

de creştere, dat fiind că piaţa locală e codaşă în Uniunea Europeană. Preţul terenurilor româneşti 

este de şase ori mai mic decât al celor din Olanda, unde un hectar de teren agricol se vinde chiar 

şi cu 60.000 de euro. 

„Preţul terenurilor agricole în România este mult sub media preţului terenurilor agricole în ţările 

din vestul Europei, unde un hectar de pământ se vinde cu preţuri mult peste 15.000 de euro, 

ajungând chiar la 60.000 de euro, conform Eurostat“, spune Zeno Căprariu, partener audit al 

Deloitte România, companie de consultanţă şi audit. Totuşi, în ultimii ani, preţurile terenurilor 

arabile au fost pe un trend ascendent în România, în special în zonele cu potenţial agricol precum 

Ilfov, Ialomiţa, Timiş, Arad sau Caraş-Severin. Experţii din acest sector consideră că şi în 

următorii ani am putea vedea creşteri substanţiale în toate zonele cu potenţial agricol, în care 

procesul de consolidare a terenurilor avansează. 

Însă în judeţul Vaslui, preţul terenurilor agricole rămâne în continuare la cel mai mic nivel din 

România, iar specialiştii spun că trendul se va păstra în continuare, din cauza lipsei de investiţii 

din această zonă a ţării. 
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„Procesul de consolidare a terenurilor agricole este într-un stadiu avansat, ele fiind tot mai 

atractive pentru marii investitori din domeniu. Cel mai probabil vom asista în continuare la 

creşterea preţurilor, luând în calcul tendinţa de consolidare în sectorul agribusiness şi calitatea 

foarte bună a terenurilor din România“, explică Zeno Căprariu. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Premierul Bulgariei: Pesta porcină a fost adusă de turiştii români. Vin, mănâncă, 

aruncă!/ MAE: Ne manifestăm dezamăgirea. Turiştii români contribuie substanţial la PIB-

ul Bulgariei 

Ministerul de Externe reacţionează sâmbătă, în contextul declaraţiilor premierului bulgar Boiko 

Borisov, potrivit căruia turiştii români împrăştie pesta porcină, spunând că aceste afirmaţii sunt 

dezamăgitoare, românii fiind cei care contribuie la PIB-ul Bulgariei. 

„Dincolo de argumentele tehnice ce vor fi oferite de Autoritatea Nationala Sanitara Veterinara si 

pentru Siguranta Alimentelor pentru a răspunde la afirmaţiile nefericite ale premierului 

Bulgariei, Boiko Borisov, nu putem să nu ne manifestăm surprinderea şi dezamăgirea pentru 

modul în care premierul bulgar s-a referit la turiştii români, mai ales în condiţiile în care acestia 

contribuie substanţial la PIB-ul Bulgariei”, se arată în postarea MAE, pe Facebook. 

Reacţia MAE vine în contextul în care premierul bulgar, Boiko Borisov, a declarat recent că 

turiştii români sunt principalii vinovaţi de răspândirea virusului pestei porcine. 

"Sunt convins că pesta porcină a fost adusă de turiştii români. 57.000 de maşini trec din România 

zilnic pe podul peste Dunăre. Turiştii vin, mănâncă, aruncă. Nu avem ce să face ", a spus 

Borisov, potrivit ziarului local „Sega”. 

Zeci de mii de româmi aleg, în fiecare vară, staţiunile din Bulgaria. 

(Sursa: Mediafax) 

 


